

# 五台山研究

2011年

第1期

(总第106期)

资深顾问：白清才 狄继畲

杨安和 黄心川

楼宇烈 方立天

首席顾问：李玉明 刘炳龙

顾问：(按姓氏笔划排列)

印顺 艾斐 闫玉章

孙昌武 李中元 李利安

吴言生 张子开 洪修平

贾桂梓 麻天祥 黄夏年

主管：山西省社会科学院

主办：五台山研究会

五台山风景名胜区政府

编辑出版：《五台山研究》编辑部

名誉主编：崔正森

代理主编：崔玉卿

责任编辑：周祝英 王国棉

英文翻译：王晋华

封面设计：范巨栋

印 刷：太原市力成印刷有限公司

出版日期：2011年3月30日

国外发行：中国国际图书贸易总公司

(北京399信箱)

国内发行：《五台山研究》编辑部

订购处：太原市并州南路116号

电 话：0351-5691860

邮政编码：030006

期刊基本参数：

CN14-1080/B\*1985\*q\*16\*64\*zh\*p\*

¥13.00\*10000\*11\*2011-01

## 佛 学 研 究

从东晋慧远、唐代惠能到民国印光

——铸就中国佛教儒释双美互成品格的三座丰碑 李 明 (3)

论永明延寿对大乘空宗的判摄 郭延成 (9)

吕澂《印度佛学史》略考 丁海虎(13)

略论晚清佛教式微诸因 单 侠(17)

山西北朝墓葬所见装饰图案的佛教因素 董永刚(21)

佛教比喻经典的思想价值探究 邵之茜(25)

## 谈 禅 论 道

苏辙“示疾而病”的禅学思想 达 亮(29)

## 名 人 与 高 僧

香山居士白居易 崔玉卿(32)

## 五 台 文 苑

五台山佛教音乐的特点、价值与现状 韩 军(44)

毛主席路居馆的盛事 高明和(48)

## 文 化 交 流

西安与五台山佛教文化联袂互动的思考 荆三隆(50)

五台山佛教在唐代的对外交流 王国棉(56)

## 学 术 动 态

瑰宝档案

——评张映莹、李彦《五台山佛光寺》 肖 雨(61)

《庆祝五台山申遗成功——中国千名书法家写经书法大展

作品集》首发座谈会在京隆重举行 樊文珍(63)

印顺大和尚荣膺国外第一座中国寺院

——尼泊尔中华寺方丈 雨 晴(64)

封面摄影 五台山春光

樊文珍



# MT WUTAI RESEARCHES

## CONTENTS

NO. 1 2011

---

From the Eminent Monks Hui Yuan in the East Jin Dynasty and Hui Neng in the Tang Dynasty to Yin  
Guang in the Period of Republic of China

——The Three Great Monuments in Making Chinese Buddhism and Confucianism Perfectly

Complementary with Each Other ..... LI Ming(3)

On Monk Yan Shou's Theory about Da Chen Kong Zong Sect ..... GUO Yan-cheng(9)

An Inquiry into *The History of India Buddhism* by Lv Cheng ..... DING Hai-hu(13)

A Study of the Reasons for the Decline of Buddhism in the Late Qing Dynasty ..... SHAN Xia(17)

The Buddhist Factors in the Decorative Drawings Buried in the Graves of the North Dynasty ..... DONG Yong-gang(21)

An Inquiry into the Value of Buddhist Classical Metaphor ..... SHAO Zhi-qian (25)

Su Zhe's Thought about Chan Reflected in His "Ill Showing" ..... DA Liang(29)

Bai Juyi a Lay Monk in the Xiangshan Mountain for a Period of Time ..... CUI Yu-qing(32)

The Characteristics, the Value and the Current Condition of the Buddhist Music in  
Mt. Wutai ..... HAN Jun(44)

Chairman Mao's Sojourning in Mt. Wutai ..... GAO Ming-he(48)

Some Reflections on the Association and Interaction between Xi-an and the Buddhist Culture of Mt. Wutai ..... JING San-long(50)

On Mt. Wutai Buddhism's Exchange with Foreign Countries in the Tang Dynasty ... WANG Guo-mian(56)

The Wonderful Archives

——A Commentary on *The Foguang Temple of Mt. Wutai* By Zhang Yingying and Li Yan ... XIAO Yu(61)

The Conference for the Publishing of *The Celebration of Mt. Wutai Being Listed into world Heritage*  
Being Held in Beijing ..... FAN Wen-zhen(63)

Eminent Monk Yin Shun——the Buddhist Abbot of the Zhonghua Temple in Nepal (the First Chinese  
Temple Set up in Foreign Countries) ..... YU Qing(64)